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Dansk Told & Skatteforbund                 Side 1(10) 
Hjalmar Brantings Plads 8 
Postboks 2507 
2100 København Ø 
 
 

Hovedbestyrelsesreferat 
 

31. maj 2011 
HB-referat nr. 6/2011 
 
 
Ordinært hovedbestyrelsesmøde onsdag den 4. maj 2011, kl. 10.00 – 16.45, i DTS-Huset, 
Hjalmar Brantings Plads 8, København Ø. 
 
 
Dagsorden: 1.   Velkomst 
 2.   Godkendelse af referat 
 3.   Afskedigelser i SKAT - status 
 4.   Kongres 
 5.   Løntillæg 2011 
 6.   OK ´11 
 7.   TR-struktur, herunder eventuelt TR-samtaler 
 8.   Gensidig information 
 9.   Nyt fra udvalgene 
   
 
Deltagere: Jørn Rise Forbundsformand 
 Hans-Jørgen Lindhardtsen Chefkredsen 
 Poul Stensbek Pedersen DTS Kreds I (Nordjylland) 
 Nini Teisen DTS Kreds I (Nordjylland) 
 Svend Erik Mikkelsen DTS Kreds II (Midtjylland) 
 Charlotte Rosdahl Schou DTS Kreds II (Midtjylland) 
 Kim Jensen DTS Kreds III (Syddanmark) 
 Tina Iversen DTS Kreds III (Syddanmark) 
 Kim Theil Møllmann DTS Kreds IV (Midt- og Sydsjælland) 
 Jan Magnusson DTS Kreds V (Nordsjælland) 
 Henning Rasmussen DTS Kreds V (Nordsjælland) 
 Peter Hansen DTS Kreds VI (København) 
 Jens Norlund DTS Kreds VII (Hovedcentret m.v.) 
 Ulla Kær Andersen DTS Kreds VII (Hovedcentret m.v.) 
 
 Ole Pedersen Redaktør 
 Merete Keller Berdiin Faglig sekretær 

Anette Albrechtsen Faglig sekretær 
 Jan Nørner Faglig sekretær 
 Connie Mortensen Faglig sekretær 
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1.   Velkomst 
 
Forbundsformand Jørn Rise bød velkommen til det ordinære hovedbesty-
relsesmøde. 

 
Der var afbud fra næstformand Marianne Nielsen, Lene Höilund Jensen, 
Kreds IV, og Christian Balle Hansen, Kreds VI. Der deltog ikke supple-
anter i mødet. 
 
Kim Theil Møllmann, Kreds IV, deltog på grund af anden mødeaktivitet 
kun under behandlingen af punkt 1-4. 
  

 
2.   Godkendelse af referat 
  

Hovedbestyrelsen godkendte og underskrev referatet af det ordinære ho-
vedbestyrelsesmøde den 8. april 2011. 

 
 

3.   Afskedigelser i SKAT - status 
  

Forbundsformand Jørn Rise gav en orientering om status på processen 
omkring afskedigelserne i SKAT. 
 
Dansk Told & Skatteforbunds sekretariat er i fuld gang med at afgive hø-
ringssvar for de medlemmer, der er blevet indstillet til afsked. Hørings-
svarene afgives på baggrund af en tæt dialog med de pågældende med-
lemmer. 
 
I to sager, hvor det henholdsvis er en tillidsrepræsentant og en arbejds-
miljørepræsentant, der er indstillet til afsked, bliver der afholdt forhand-
linger med ledelsen i den kommende uge. 
 
Faglig sekretær Jan Nørner orienterede om de møder, der har været af-
holdt med medlemmer, som er indstillet til afsked. På de regionale møder 
har forbundets sekretariat været i kontakt med 33 medlemmer.  
 
Forbundets sekretariat har forsøgt at give såvel tillidsrepræsentanter som 
de udpegede medlemmer en løbende information omkring processen i 
forbindelse med afskedigelserne. 
 
Hovedbestyrelsen drøftede forløbet af afskedigelsesrunden indtil nu. Det 
er aftalt mellem ledelsen og personaleorganisationerne, at der skal ske en 
evaluering af forløbet.  
 
Dansk Told & Skatteforbund ønsker imidlertid ikke, at denne evaluering 
sker, inden partshøringsprocessen er afsluttet og Skatteministeriet formelt 
har foretaget de afskedigelser, der bliver resultatet af runden. Forbundet 
mener derfor, at en drøftelse om evaluering på mødet i Skatteministeriets 
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Hovedsamarbejdsudvalg (HSU) den 11. maj 2011 er for tidlig, fordi pro-
cessen med partshøringer endnu ikke er afsluttet. 
 
Hovedbestyrelsen havde dog en foreløbig drøftelse om synspunkter, som 
bør indgå i forbindelse med evalueringsprocessen. 
 
Hovedbestyrelsen havde en principiel debat om tillidsrepræsentanternes 
ret til at ytre sig. Det er på baggrund af den bekymrende kendsgerning, at 
der også på de andre personaleorganisationernes område er indstillet til-
lidsrepræsentanter – eller tidligere tillidsrepræsentanter, som er afgået for 
nyligt – til afsked. 
 
Hovedbestyrelsen gav bemyndigelse til forbundets formand og sekre-
tariat for det videre arbejde i forbindelse med afskedigelsesrunden i 
SKAT. 

 
 

4.   Kongres 
 
Hovedbestyrelsen havde en foreløbig behandling af en række emner i 
forbindelse med forbundets kongres i oktober 2011. 
 
Budget 2012-2014 
På baggrund af hovedbestyrelsens tidligere behandling af de forudsæt-
ninger, der skal ligge til grund ved udarbejdelse af budgettet for den 
kommende kongresperiode, var der udarbejdet et råudkast til et budget, 
som hovedbestyrelsen gennemgik. 
 
I forbindelse med denne gennemgang havde hovedbestyrelsen bl.a. en 
drøftelse af mødeudgifterne – mødernes antal og niveauet for udgifterne 
til mødet. 
 
Hovedbestyrelsen drøftede antallet af udgivelser for Dansk Told & Skat 
– herunder om kan arbejdes med et nyt koncept for bladet – og bemyndi-
gede i den forbindelse redaktøren til at arbejde videre med forskellige 
forslag. 
 
Hovedbestyrelsen drøftede form og størrelse for en pulje til TR-tillæg, 
som kan supplere de tillæg til tillidsrepræsentanter, som udbetales fra 
Skatteministeriet. 
 
Hovedbestyrelsen drøftede også kontingentet til forbundet ud fra forud-
sætningerne om det aktivitetsniveau, som hovedbestyrelsen foreslår i den 
kommende kongresperiode. Kontingentet har ikke været reguleret siden 
2005, og det aktivitetsniveau, som hovedbestyrelsen foreslår for den 
kommende kongresperiode, vil betyde en kontingentstigning pr. måned i 
størrelsesordenen 25 kr.  
 
Hovedbestyrelsen drøftede i den forbindelse, om der skal ske en regule-
ring af medlemmernes betaling til gruppelivsordningen og forsikringen 
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ved kritisk sygdom. Det kunne være aktuelt efter, at dækningen ved 
dødsfald på den statslige ordning blev forhøjet med 70.000 kr. ved aftale- 
og overenskomstforhandlingerne. Hvis dækningen på forbundets ordning 
tilsvarende blev sat ned, så den samlede dækning er uændret, kunne det 
betyde en præmienedgang, som helt eller delvist kunne opveje kontin-
gentstigningen. 
 
Denne model vil derfor indgå i det forslag, medlemmerne får lejlighed til 
at tage stilling til op til kongressen gennem debatten i lokalafdelinger og 
kredse. 
 
Hovedbestyrelsen besluttede, at der nu udarbejdes et budgetforslag 
for den kommende kongresperiode med de nødvendige noter. At det 
indstilles, at kontingentet pr. 1. januar 2012 forhøjes med 25 kr. pr. 
måned for ordinære og ekstraordinære medlemmer, samt at vedtæg-
ternes bestemmelser om automatisk regulering af kontingentet ikke 
sættes ud af kraft i den kommende kongresperiode. 
 
I forbindelse med de lokale og regionale drøftelser forud for kon-
gressen bør det indgå, om stigningen i kontingentet helt eller delvist 
skal modsvares af en nedgang i egenbetalingen til gruppelivsordnin-
gen og dækningen ved kritisk sygdom, og som en konsekvens heraf 
en reduceret dækning ved dødsfald, som modsvarer den stigning i 
dækningen, der er aftalt på den statslige ordning. 
 
I forlængelse af de tidligere drøftelser omkring et nærmere samar-
bejde med Seniorforeningen, hvor der f.eks. kunne etableres en mo-
del, hvor Seniorforeningen bliver en del af forbundet med kredssta-
tus, og Seniorforeningens formand får observatørstatus i forbundets 
hovedbestyrelse, besluttede hovedbestyrelsen, at der kan optages 
drøftelser med Seniorforeningen omkring dette med henblik på 
fremlæggelse af en model og de heraf afledte vedtægtsændringer på 
forbundets kongres. 
 
I tilslutning til drøftelserne om budgettet for den kommende kongresperi-
ode orienterede forbundsformand Jørn Rise om, at CO 10 har fået tilba-
gebetalt lønsumsafgift vedrørende honorarer til folkevalgte. Dansk Told 
& Skatteforbund vil nu ansøge om tilsvarende tilbagebetaling. 
 
Såfremt forbundet modtager tilbagebetaling af lønsumsafgift, indstillede 
forbundsformanden, at forbundet anskaffer en ny kopimaskine/printer til 
1. sal i sekretariatet. 
 
Hovedbestyrelsen kunne tiltræde, at der ansøges om tilbagebetaling 
af lønsumsafgift, samt at beløbet i givet fald kan anvendes til anskaf-
felse af en ny kopimaskine/printer. 
 
Hovedbestyrelsen drøftede muligheden for en større renteindtægt på 
kredsenes konti i Lån & Spar Bank. Dette vil nu blive drøftet med Lån & 
Spar. 
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Kongressens deltagere 
Hovedbestyrelsen drøftede, hvem der skal inviteres med som gæster til 
forbundets kongres. 
 
Som tidligere vil der blive sendt en invitation til ministeren, repræsentan-
ter for Skatteministeriets direktion, regionsdirektørerne, forbundets sam-
arbejdspartnere samt andre eksterne parter som f.eks. Personalerådgiv-
ningen. 
 
Hovedbestyrelsen drøftede spørgsmålet om kredsenes mulighed for at in-
vitere gæster – og herunder hvilken egenbetaling, der skal være forbundet 
med det. 
 
Hovedbestyrelsen besluttede, at kredsene kan invitere gæster som 
ved tidligere kongresser, og betalingen (som dækker ophold på Ny-
borg Strand med overnatning og forplejning) fastsættes til 5.000 kr. 
pr. deltager, som betales af kredsen. 
 
Politik 
Forbundsformand Jørn Rise gav en foreløbig orientering om emner og 
form for beretningen på kongressen. 
 
Evt. ændring af vedtægter 
Et eventuelt tættere samarbejde med Seniorforeningen samt en ændring i 
udgivelsesfrekvensen for Dansk Told & Skat vil betyde en ændring af 
forbundets vedtægter. 
 
Omkring forbundets struktur blev hovedbestyrelsens medlemmer opfor-
dret til, at der nu i den kommende tid skal være en generel debat i kredse 
og lokalafdeling omkring strukturen. Er der behov for, at der sker en ju-
stering af den nuværende struktur på forbundets kongres til oktober – el-
ler er det endnu for tidligt at evaluere på erfaringerne med den nuværen-
de struktur. 
 
Praktiske forhold 
Redaktør Ole Pedersen henledte opmærksomheden på, at kredsene skal 
indsende lister over delegerede til forbundets sekretariat inden den 1. ju-
ni. 
 
Herefter vil processen med indkaldelse til kongressen gå i gang. 
 
Dagsorden for kongressen skal ifølge vedtægterne optrykkes i juninum-
meret af Dansk Told & Skat. Forbundsformand Jørn Rise foreslog føl-
gende dagsorden for kongressen: 

 
1)   Mødet åbnes 
2)   Vedtagelse af mødets dagsorden samt forretningsorden 
3)   Valg af mødets tillidsmænd 
4)   Registrering af stemmeberettigede 
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5)   Hovedbestyrelsens beretning 
6)   Indkomne forslag 
7)   Regnskab for 2008, 2009 og 2010 
8)   Budget for 2012, 2013 og 2014 
9)   Regnskaber for Dansk Told & Skatteforbunds Fælleslegat 
10) Valg af formand 
11) Valg af næstformand 
12) Valg af 2 revisorer og 2 revisorsuppleanter 
13) Valg af legatbestyrelse samt revisor 
14) Mødet afsluttes 
 
Hovedbestyrelsen besluttede, at ovenstående er hovedbestyrelsens 
forslag til dagsorden for kongressen den 25. og 26. oktober 2011. 

 
 

5.   Løntillæg 2011 
  

Forbundsformand Jørn Rise orienterede om, at Skatteministeriets ledelse 
har meddelt, at der i år er 16 millioner til lokal forhandling til tillæg. Der 
er kun tale om genanvendelse af de engangsbeløb, der blev udmøntet i 
2010. På grund af Skatteministeriets trængte lønsum er der ikke på nuvæ-
rende tidspunkt lagt noget oveni puljen. 
 
Hovedbestyrelsen havde en drøftelse om tillægspuljen. Der var en bred 
opfattelse af, at 16 millioner kr. er et meget lille beløb, hvis hele det store 
maskineri med regionale tillægsforhandlinger skal sættes i gang. 
 
Hovedbestyrelsen gav på baggrund af drøftelserne forbundsforman-
den mandat til forhandlingerne om tillægspuljen for 2011 – herunder 
et mandat til at forhandle en eventuel overførsel af tillægspuljen til 
2012 og betingelserne herfor. 
 
Faglig sekretær Anette Albrechtsen orienterede om materiale med prak-
tisk vejledning til lønsamtalen, som er under udarbejdelse i Skattemini-
steriet. 
 
 

6.   OK ´11 
 

Resultatet af aftale- og overenskomstforhandlingerne i 2011 er nu ende-
ligt godkendt af begge parter – Finansministeriet og centralorganisatio-
nerne på statens område. 
 
Forbundsformand Jørn Rise orienterede om den videregivelse af hoved-
bestyrelsens synspunkter omkring aftaleresultatet, som var sket på det 
møde i CO 10 bestyrelse, hvor centralorganisationen havde godkendt re-
sultatet. 

 
 

7.   TR-struktur, herunder eventuelt TR-samtaler 
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Forbundsformand Jørn Rise orienterede om, at forbundet endnu ikke har 
modtaget svar fra Skatteministeriet på det forslag omkring tillidsrepræ-
sentanternes roller, som er sendt over til HR. 
 
Jørn Rise pointerede, at det er meget vigtigt, at tillidsrepræsentanterne, 
når de er valgt, sørger for at få en samtale med deres nærmeste leder om-
kring betingelserne for at være tillidsrepræsentant. 
 
Forbundet har præsenteret Skatteministeriets struktur på et møde med re-
præsentanter fra SKAF-sekretariatet, hvor forbundets tillidsrepræsentant-
struktur også blev drøftet – bl.a. i relation til de rammer, der er i samar-
bejdsaftalen og tillidsrepræsentantaftalen på statens område. SKAF-
sekretariatet gav i den forbindelse en række gode råd i forbindelse med 
forbundets videre drøftelser med Skatteministeriet omkring forbundets 
tillidsrepræsentantstruktur. 
 
Der skal nu – i det omfang, det endnu ikke er sket – ske indmelding af de 
tillidsrepræsentanter, som skal have TR-tillæg, til faglig sekretær Connie 
Mortensen i forbundets sekretariat. 
 
Udbetalingen vil ske med tilbagevirkende kraft. 
 
Hovedbestyrelsen havde en generel drøftelse af vilkår for tillidsrepræsen-
tantarbejde. 
 
Faglig sekretær Anette Albrechtsen gjorde opmærksom på, at kontorchef 
Peter Joensen, Skatteministeriet, på et møde havde bekræftet, at en opgø-
relse af det estimerede tidsforbrug som tillidsrepræsentant, der skal udar-
bejdes til lederen, som har fremgået af noget materiale fra Skatteministe-
riet, er et spørgsmål om kan og ikke skal. 
 
Faglig sekretær Connie Mortensen orienterede om en oversigt over til-
lidsrepræsentanternes roller, som var udarbejdet på baggrund af de intro-
kurser, der havde været afholdt med kredsbestyrelsen. Dette materiale 
kan danne grundlag som inspiration for det kommende arbejde. 

 
 

8.   Gensidig information 
  

Faglig sekretær Connie Mortensen orienterede om, at Skatteministeriet 
har tilbagekaldt det såkaldte ”pizza-notat”, som handlede om opgørelse 
af arbejdstid m.v. i forbindelse med deltagelse i aktioner og lignende. 
Med virkning fra den 1. august 2011 er det derfor de generelle arbejds-
tidsregler, som gælder i den forbindelse. 
 
Dansk Told & Skatteforbund har løbende været i dialog med Skattemini-
steriets ledelse omkring arbejdstidsreglerne i forbindelse med bl.a. delta-
gelse i aktioner, men det har været helt umuligt at få ledelsen til at indgå 
en aftale, der stillede medlemmerne bedre end de generelle arbejdstids-
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regler. Selvom deltagelse i f.eks. aktioner er et væsentligt element i 
SKATs indsatsstrategi – og man derfor skulle mene, at ledelsen også 
havde en klar interesse i, at det blev understøttet af fornuftige aftaler på 
området, når medarbejderne yder noget ekstra og deltager i projekter på 
ubekvemme tidspunkter. 
 
Hovedbestyrelsen opfordrede til, at uhensigtsmæssigheder som konse-
kvens af bortfaldet af ”pizza-notatet” sendes ind til forbundets sekretariat 
– Connie Mortensen eller Anette Albrechtsen. 
 
Skatteministeriet har også varslet, at man ønsker indgået en ny flexaftale. 
Målet skulle bl.a. være, at muligheden for at opspare positiv flexsaldo 
begrænses. Det forlyder, at der i Skatteministeriet er opsparet 370.000 
timer – eller hvad der svarer til ca. 200 årsværk. 
 
Forbundsformand Jørn Rise orienterede om, at det ad hoc nedsatte bud-
getudvalg, som består af Poul Stensbek Pedersen og Svend Erik Mikkel-
sen, har udarbejdet et forslag til den løbende budgetopfølgning og øko-
nomirapportering, som hovedbestyrelsen på et senere møde får lejlighed 
til at drøfte. 
 
Peter Hansen, Kreds VI, opfordrede til, at indkaldelse til hovedbestyrel-
sesmøderne fremover sker via outlook. 

 
 

9.   Nyt fra udvalgene 
  

Faglig sekretær Jan Nørner orienterede om, det nye kommissorium for 
Lønpolitisk Forum, som blev godkendt på hovedbestyrelsesmødet den 
26. januar 2011. DTS Lønpolitisk Forum var herefter en erstatning for 
det tidligere Lønpolitiske udvalg, der fra starten var nedsat som et ad hoc 
udvalg, men med en fast deltagerkreds i udvalget. 
 
Dansk Told & Skatteforbunds tidligere ad hoc udvalg ”Lønpolitisk Ud-
valg” havde den 28. april 2011 deres sidste møde i dette regi. Der var tale 
om et afsluttende møde med en fast dagsorden bestående af følgende 
punkter: 
 

1. Velkomst 
2. Nyt kommissorium for Lønpolitisk Forum 
3. Opfølgning på OK 2011 
4. Gennemgang af Ny Lønpolitik i Skatteministeriet, med henblik på 

identificering af fokusområder i forhold til tillægsforhandlingerne 
for 2011 

5. Eventuelt 
 
Grundet diverse forhold blev mødet noget afkortet, og udvalget behand-
lede alene forskellige spørgsmål i forhold til tillægsforhandlingerne 2011, 
herunder aktuel puljestørrelse mv. 
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Formand for Arbejdsmiljøudvalget, Tina Iversen, orienterede om udval-
gets møde i Svendborg.  
 
Arbejdsmiljøudvalget arbejder bl.a. med en opfølgning på forbundets 
stresskampagne fra 2010. Herudover har Arbejdsmiljøudvalget nedsat 
nogle grupper, som bl.a. ser på de arbejdsmiljømæssige konsekvenser 
ved omflytninger og forandringer samt på opfølgning omkring APV 
2010, hvor der bl.a. analyseres nærmere omkring sygefravær og mob-
ning. 
 
Arbejdsgrupperne har udarbejdet materiale omkring Arbejdsudvalgets 
fokusområder, som blev omdelt til hovedbestyrelsen. 
 
Forbundsformand Jørn Rise henviste til, at der er planer om ændring af 
sikkerhedsorganisationen, så sikkerhedsarbejdet i højere grad koordineres 
med arbejdet i Hovedsamarbejdsudvalget (HSU). Der vil bl.a. skulle ned-
sættes et Hovedarbejdsmiljøudvalg under HSU i relation til spørgsmål 
omkring det psykiske arbejdsmiljø. 
 
Hovedbestyrelsen gav mandat til Arbejdsmiljøudvalgets fortsatte 
arbejde med projekterne samt til forhandlingerne omkring en æn-
dring af sikkerhedsorganisationen. 
 
Skatte- og Afgiftsudvalget har ikke afholdt møde siden forrige hovedbe-
styrelsesmøde. 
 
Forbundsformand Jørn Rise orienterede i den forbindelse om, at der af-
holdes møde i Nordisk SkatteOrganisation i Stockholm den 15. og 16. 
juni 2011.  
 
Hovedbestyrelsen besluttede, at Dansk Told & Skatteforbunds delta-
gere på mødet er forbundsformand Jørn Rise, udvalgsformand 
Charlotte Rosdahl Schou, redaktør Ole Pedersen og faglig sekretær 
Jan Nørner. 
 
Faglig sekretær Anette Albrechtsen orienterede om, at forbundets Kom-
petencenetværk har plan om at deltage i møder med kredsbestyrelserne. 
Møderækken starter i efteråret 2011. 
 

 
 
 
 Jørn Rise  Ole Pedersen 
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Godkendt på hovedbestyrelsesmødet den 7. juni 2011 
 
 

 
 
Jørn Rise Marianne S. Nielsen

Poul Stensbek Pedersen Nini Teisen

Svend Erik Mikkelsen Charlotte Rosdahl Schou

Kim Jensen Tina Iversen

Lene Höilund Jensen Kim Theil Møllmann

Jan Magnusson Henning Rasmussen

Peter Hansen Christian Balle Hansen

Jens Norlund Ulla Kær Andersen

Hans-Jørgen  
Lindhardtsen 

 

 
 


